

السياسة الجنائية لمواجهة جرائم التزوير الإلكتروني في القانون اليمني "دراسة مقارنة"

إعداد الطالب

مراد إبراهيم عبدالله محمد الصبري

إشراف الأستاذ الدكتور

خالد عبدالباقي الخطيب

أستاذ القانون الجنائي- كلية الشريعة والقانون- جامعة صنعاء

ملخص الدراسة:

تُعد جرائم التزوير الإلكتروني من الجرائم الخطيرة الماسة بالثقة العامة، ولها ذاتية خاصة تجعلها تختلف عن جرائم التزوير في المحررات التقليدية، سواءً من ناحية اكتشافها وصعوبة إثباتها أو الحصول على أدلتها، واتساع طرق ارتكابها مع ما تشهده تكنولوجيا المعلومات والاتصالات من تطور مستمر، فأثارها لا تقتصر على فرد معين أو مؤسسة أو على الدولة الواحدة، وإنما تتجاوز الحدود الجغرافية لها، فهي جريمة تقع في بيئة افتراضية غير ملموسة وهي من الجرائم التي لا ترتكب عن طريق الصدفة أو الخطأ، بل يخطط لها بخبرة أشخاص ذوي نكاه ومهارة فنية، حيث يصعب على الدول مكافحة مثل هذا النوع من الإجرام المستحدث بمفردها الأمر الذي يحتم عليها الدخول في اتفاقيات تعاون دولي لمواجهة هذه الجرائم.

وقد تطرقت هذه الدراسة إلى بيان وتوضيح الأحكام الموضوعية والأحكام الإجرائية لجرائم التزوير الإلكتروني مقارنة بما ورد في القوانين العقابية التقليدية والمستحدثة محل الدراسة، وإبراز دور التعاون الدولي في مكافحة هذه الجرائم.

كما تسعى الدراسة إلى إيضاح الصيغ القانونية في القوانين محل الدراسة من أجل بيان مدى إمكانية تطبيق النصوص الإجرائية التقليدية على جرائم التزوير الإلكتروني سواءً الجوانب الموضوعية أو الجوانب الإجرائية أم أنها تحتاج إلى استحداث قوانين خاصة بها. —
وأخيراً توصلت إلى أبرز النتائج الآتية:

1- أظهرت الدراسة أن هناك قصوراً واضحاً في القانون اليمني بشقيه الموضوعي والإجرائي فلم يتضمن نصاً قانونياً واحداً ينظم الحماية الجنائية من جرائم التزوير الإلكتروني مكتفياً بما ورد في النصوص الإجرائية التقليدية، الأمر الذي يثير كثير من الإشكاليات أثناء تطبيقه على هذه الجرائم المستحدثة.

2- أظهرت الدراسة أنه لا يوجد أجهزة ونيابات ومحاكم متخصصة لمواجهة الجرائم الإلكترونية ومنها جرائم التزوير الإلكتروني.

وخرجت الدراسة بالعديد من التوصيات أهمها:

1- ضرورة الاسراع بإصدار قانون مكافحة جرائم تقنية المعلومات على أن يتضمن الجوانب الموضوعية والإجرائية لجرائم تقنية المعلومات، والاعتراف بحجية الأدلة الرقمية في الإثبات، وتنظيم الإنابة القضائية وإجراءات تسليم المجرمين في هذه الجرائم كونها لا تعترف بالحدود الوطنية للدول.

2- إنشاء نيابات ومحاكم متخصصة تضطلع بمهام التحقيق والمحاكمة في هذه الجرائم، بالإضافة إلى أجهزة متخصصة تقف في مواجهة تلك الجرائم.

3- لا يكفي تنظيم أحكام الجرائم الإلكترونية ومنها جرائم التزوير الإلكتروني بمزيداً من النصوص القانونية أو تطويع النصوص القانونية القائمة، بل لا بد من الاستعانة بالدور الإعلامي، ونشر الثقافة الدينية والاهتمام بالوعي الديني والأخلاقي، فالوقاية خير من العلاج، وشرع الله كفيل بأن يوقف كل جريمة مهما كانت حداثتها.

Criminal Policy to Confront Electronic Forgery Crimes in Yemeni Law.

"A comparative study"

Prepared by the student:

Murad Ibrahim Abdullah Muhammad Al-Sabri

Supervised by:

Prof. Dr. Khaled Abdel-Baqi Al-Khatib.

Professor of Criminal Law - Faculty of Sharia and Law - Sana'a University.

Abstract:

Electronic forgery crimes are considered serious crimes that pose a threat to public trust. They have unique characteristics that distinguish them from forgery crimes in traditional media, whether in terms of detection, difficulty of proof, or obtaining evidence. The methods of committing these crimes have expanded with the continuous development of information and communication technology. Their effects are not limited to a specific individual, institution, or even one country, but rather extend beyond geographical boundaries. It is a crime that occurs in an intangible virtual environment and is not committed by chance or mistake. It is planned by individuals with intelligence and technical skills, making it difficult for countries to combat this type of emerging crime on their own. This necessitates their involvement in international cooperation agreements to confront such crimes.

This study addressed the objective and procedural provisions of electronic forgery crimes compared to what is stated in traditional and modern penal laws in the study area. It also highlighted the role of international cooperation in combating these crimes. The study seeks to clarify the legal formulations in the laws of the study area in order to determine the extent to which traditional procedural texts can be applied to electronic forgery crimes, whether in terms of substantive or procedural aspects, or if they require the establishment of special laws.

Finally, the study reached the following key findings:

1. The study showed clear deficiencies in Yemeni law, both substantively and procedurally, as it did not include a single legal provision that regulates criminal protection against electronic forgery crimes, relying solely on traditional procedural texts. This raises many challenges when applying them to these emerging crimes.
2. The study revealed the absence of specialized agencies, public prosecutors, and courts to confront electronic crimes, including electronic forgery crimes.

The study resulted in several recommendations, the most important of which are:

1. The necessity of expediting the issuance of a law to combat information technology crimes, which includes both substantive and procedural aspects of information technology crimes. It should also recognize the validity of digital evidence in proof, regulate judicial representation, and extradition procedures for criminals in these crimes, as they do not recognize national borders.
2. Establishing specialized public prosecutors and courts responsible for investigating and prosecuting these crimes, in addition to specialized agencies that can confront such crimes.
3. It is not enough to regulate the provisions of electronic crimes, including electronic forgery crimes, with more legal texts or adapting existing legal texts. It is necessary to utilize the media role, promote religious culture, and focus on religious and ethical awareness. Prevention is better than cure, and God's law is capable of stopping every crime, no matter how modern it is.